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LA SRA. PRESIDENTA:

Bona tarda, senyores i senyors diputades. Començarem la
sessió d'avui i els demanaria, en primer lloc, si hi ha
substitucions. Avui sí que n'hi ha, pel Grup VOX?

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Sí, Maria José Verdú substitueix Patricia de las Heras.

EL SR. NADAL I BARCELÓ:

Rafel Nadal substitueix José Luis Mateo.

LA SRA. RAMON I SALAS:

Maria Ramon substitueix Lluís Apesteguia.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé, avui sí que hi ha substitucions.

Compareixença RGE núm. 11583/24, a iniciativa pròpia,
del vicepresident i conseller d’Economia, Hisenda i
Innovació, per informar sobre el compte general de la
comunitat autònoma de les Illes Balears del 2023.

Passam al debat de l’únic punt de l’ordre del  dia d’avui que
consisteix en la compareixença RGE núm. 11583/24, del Sr.
Antoni Costa i Costa, vicepresident i conseller d'Economia,
Hisenda i Innovació, sol·licitada a petició pròpia, per informar
sobre el compte general de la comunitat autònoma de les Illes
Balears de l'any 2023. 

Assisteix el vicepresident i conseller d'Economia, Hisenda
i Innovació, acompanyat del Sr. Carlos Bonet i Serra,
interventor general; de la Sra. Catalina Mir i Ferrer, secretària
general; del Sr. Bartomeu Alcover i Bisbal, director general de
Pressuposts; del Sr. Roberto Díez i Yagüe, cap de Premsa; del
Sr. Alejandro Sanz i Benejam, cap de Gabinet, i del Sr. Miquel
Crespí i Hernández, adjunt de Premsa, també de la conselleria.

Té la paraula el Sr. Vicepresident i Conseller d'Economia,
sense limitació de temps, per fer l'exposició oral.

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

Bé, moltes gràcies, presidenta, i moltes gràcies a tots els
diputats i diputades. Bé, intentaré ser el més breu possible, (...)
el primer dia del període de sessions, la primera sessió
d'aquesta comissió i, evidentment, tractarem un tema
eminentment numèric i, permeti’m-ho, sense perjudici del que
pugui succeir després en el debat, un tema que, pot ser, no
tendrà tant de component polític com és habitual. 

Bé, tal com estableix l'article 136.4 de la Llei de finances,
la Llei 14/2014, el compte general, una vegada que el Consell
de Govern l'hagi aprovat, juntament, si escau, amb la
documentació complementària a què es refereix l'apartat
anterior del mateix article, s'ha de presentar al Parlament de les

Illes Balears, a la Sindicatura de Comptes i al Tribunal de
Comptes abans del dia 31 de juliol de cada any o de l'any
següent al qual es refereix. En aquest sentit, vàrem trametre el
compte general de la comunitat autònoma corresponent a
l'exercici 2023 el passat dia 19 de juliol, acomplint, per tant, el
que estableix el 136.4 de la Llei de finances. 

Per altra banda, en el segon paràgraf de l'apartat 4 del 136
s’estableix que, en un termini de tres mesos des de la remissió
del compte general al Parlament, el conseller competent en
matèria d'hisenda i pressuposts ha de comparèixer a la
Comissió d'Hisenda per exposar el contingut essencial del
compte general i facilitar el corresponent debat en aquesta
Comissió d'Hisenda i Pressuposts del Parlament de les Illes
Balears. Per tant, per donar compliment a aquesta disposició,
a aquest apartat 4 de l'article 136, comparesc avui, a petició
pròpia, per explicar, a grans trets, el compte general de la
comunitat autònoma. 

Bé, com vostès saben, el compte general de la comunitat
autònoma té la composició següent: en primer lloc, la part
d’administració general; en segon lloc, la part d'ib-salut; en
tercer lloc, la part d’ATIB; i, en quart lloc, les entitats
empresarials, societats mercantils, fundacions i consorcis
dependents de la comunitat autònoma de les Illes Balears. 

Dins l'apartat d'administració general hi ha quatre toms: un,
el primer, referit al resultat de l'exercici; el tom 2, referit a
modificacions de crèdit; el tom 3, pressuposts de despesa; tom
4, pressupost d'ingressos; l'ib-salut té un únic tom, el tom 5, que
és el compte anual del Servei de Salut de les Illes Balears;
l'ATIB té un únic tom, el tom 6, compte anual de l'Agència
Tributària de les Illes Balears. I quant a les entitats
empresarials, societats mercantils, fundacions i consorcis, tenen
tres toms, el tom setè, vuitè i novè, que es refereixen  tots als
comptes de les entitats públiques empresarials, fundacions i
consorcis.

Passem ja a la part d'administració general, a grans trets. El
compte general de la comunitat autònoma de les Illes Balears
té un resultat pressupostari ajustat de l’exercici 2023 que puja
a menys 453,2 milions d’euros. Val a dir, amb caràcter previ,
que evidentment vostès ho saben, però l'exercici 2023 s'executa
d'acord, encara que hi va haver el canvi de govern, evidentment
es va executar d'acord amb l'estructura pressupostària que
tenien els pressuposts del 2023, per tant, amb les seccions
pressupostàries i tota l'estructura pressupostària que venia del
govern anterior. En aquest govern, entre cometes, vàrem
executar la meitat de l’any del pressupost, l'altra meitat
corresponia al Govern de la legislatura anterior. Com els deia,
el pressupost ajustat, el resultat pressupostari ajustat, menys
453 milions d’euros. Tot i això, el resultat pressupostari no
financer, per tant, capítols de l’1 a 7, d’ingressos i despeses,
assoleix un resultat no financer, com dic, de menys 31,4
milions d’euros.

El romanent de Tresoreria de l'exercici 2023 puja a menys
1.287 milions d’euros, tot això per mor del tema de la
recaptació incerta i pel finançament afectat, eminentment pel
finançament afectat.
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A dia 31 de desembre del 2023, el compte 413, creditors
per operacions meritades, puja a -2023, 31 de desembre de
2023-, a la part d'administració general, puja a 66,7 milions
d’euros, amb un petit increment -bé, petit no-, 11 milions
d’euros més del que teníem a 31 de desembre del 2022. Tot i
això, una xifra, 66,7 milions, clarament inferior a la que hi
havia, per exemple, el 2021 o el 2019, 2018, etc.

Per altra banda, l'endeutament viu pendent d'amortització a
31 de desembre del 2023, a la part d’administració general,
puja a 8.220 milions d’euros, i el risc efectiu d'avals concedits
per la comunitat autònoma de les Illes Balears puja a 64,3 -
coma 4 quasi-, milions d’euros. En termes absoluts, el deute viu
de l'administració general passa dels 8.450 milions a 31 de
desembre de 2022, a 8.220 milions d’euros a 31 de desembre
del 2023. I si traiem les dades en termes de protocol de dèficit
excessiu, dades de deute del Banc d'Espanya, per tant, és per al
conjunt del perímetre SEC de la comunitat autònoma, hem
passat el 2022, a 31 de desembre del 2022, de 8.874 milions
d’euros, 31 de desembre del 2023, a 8.579 milions d’euros. En
conseqüència, a l'exercici 2023 s’ha reduït el deute viu de la
comunitat autònoma en prop quasi 300 milions d'euros. Per
tant, una xifra que crec que val la pena destacar, una reducció
del deute de la comunitat autònoma, deute viu, protocol de
dèficit excessiu, pràcticament, com dic, de 300 milions d'euros
del conjunt, perímetre SEC de la comunitat autònoma de les
Illes Balears. 

Per altra banda, els drets reconeguts del 2023 pugen a 6.589
milions d'euros, fet que suposa un 92,89% de les previsions
inicials. S’ha de dir, i ho dic amb total llibertat, sinceritat, que
les previsions d'ingressos que es varen fer per a l'exercici 2023
varen ser previsions d'ingressos acurades i que concorden
pràcticament amb la realitat. En conseqüència, és més, el
capítol 1 té una execució d’un 103,4%, és a dir, el capítol 1,
imposts directes, per tant, els drets reconeguts superen la
previsió inicial. En canvi, en el capítol 2, imposts directes, bé,
hi ha hagut una petita diferència a causa essencialment de
l'impost de transmissions patrimonials, que no es varen complir
les previsions inicials i, en tot cas, en el capítol 2 l’execució,
pel que es refereix als drets reconeguts, és del 95,6%. En
conseqüència, s’ha de dir que les previsions d'ingressos de l'any
2023 varen ser unes previsions d'ingressos clarament ajustades
a la realitat.

Però és que, és més, és que el capítol 3, és veritat que
quantitativament són quanties molt més petites que els capítols
1 i 2 d'ingressos, però és que al capítol 3 hi va haver una  sobre
execució..., els drets reconeguts varen arribar als 138 milions
d’euros, quan  la previsió de crèdits definitius era de 71 milions
d'euros; és a dir, els drets reconeguts varen superar un 284% la
previsió inicial. 

M'agradaria destacar també el contret del capítol 5,
ingressos patrimonials, que, amb una previsió de recaptació de
3,9 milions d'euros, es varen recaptar el en 2023, 25,8 milions
d’euros, i la raó, he de dir-ho, són els ingressos financers
obtinguts per la col·locació del deute -perdó-, de la Tresoreria
de la comunitat autònoma de les Illes Balears, vàrem obtenir el
2023, derivat de la Tresoreria, col·locacions, 20 milions d'euros
d'ingressos, i això és una xifra que vull destacar perquè em
sembla una xifra clarament positiva. 

Per altra banda, quant a les obligacions reconegudes, en el
2023 les obligacions reconegudes pugen a 6.849 milions
d'euros, fet que suposa un 96,56% dels crèdits inicials quant a
execució. En aquest sentit, he dir que, bé, com succeïa, el
capítol 1 pràcticament s’executa el cent per cent, així com el
capítol 3 i el capítol 4, i el capítol 9 també, evidentment, al cent
per cent, però, en canvi, el capítol d'inversions -i això ja ho
vaig dir també l'any passat-, encara que han millorat un poquet
les inversions, el capítol 6 d'inversions és, diríem, el que té
moltes més dificultats a l’hora d’executar, la comunitat
autònoma té dificultats per executar el capítol 6 d’inversions.
En aquest sentit, les obligacions reconegudes a 31 de desembre
del capítol 6 assoleixen els 135,6 milions i els crèdits definitius
eren de 230 milions. En conseqüència, l’execució és d’un
58,9% sobre els crèdits definitius del capítol 6, d’inversions. 

Dic que hi ha hagut una certa millora, perquè aquesta
mateixa dada en el 2022 era de 47,71%. En conseqüència, hem
aconseguit augmentar en 10 punts, en més de 10 punts,
l’execució dels crèdits del capítol 6, d’inversions. Tot i això,
segueix sent una xifra manifestament insuficient, la qüestió és
que el que es pressuposti de capítol 6 evidentment s’executi. I
això sense comptar que gran part del component inversor de la
comunitat autònoma, com saben també vostès, es troba en el
sector públic instrumental de la comunitat autònoma. En
conseqüència, que succeeix exactament igual, vull dir, que les
dificultats per executar les inversions a la comunitat autònoma
són manifestes. 

Per altra banda, quant a la l’evolució dels drets i
obligacions, com els he dit abans, els drets s’executen el 2023
en un 92,89 i les obligacions en un 96,56. Amb tot, podem dir
que l’execució global del pressupost acompleix tant les
previsions d'ingressos com també l’execució de despesa, amb
l'excepció que he dit del capítol 6. 

Passam, si els sembla bé, a la part del compte del Servei de
Salut de les Illes Balears. Pel que es refereix al Servei de Salut
de les Illes Balears saben vostès que el Servei de Salut de les
Illes Balears bàsicament es finança a través de transferència de
la mateixa comunitat autònoma i, per tant, les dades, diríem, de
resultats pressupostaris no financers, etc., són el reflex
bàsicament de la diferència entre les transferències de la
comunitat autònoma i l’execució de la despesa. 

En aquest sentit, a part de les xifres d’execució, voldria
destacar una xifra, en primer lloc, voldria destacar la xifra de
l'import del compte 413, creditors per operacions pendents
d'aplicar a pressupost, o el que es coneix habitualment com
factures que queden pendents de pagament o dins els calaixos
-així, col·loquialment-, bé, aquest import, a 31 de desembre del
2023, assoleix els 158,3, pràcticament, milions d’euros, amb
una rebaixa de l'ordre de... no arriba a 10 milions d'euros. El
2022 vàrem tancar amb 165,6 milions d’euros en el compte
413, a 31 de desembre del 2023, 158 milions d’euros. Per tant,
hi ha hagut una certa reducció, però segueixen essent xifres
molt elevades, són imports que queden finalment pendents de
pagament, no per dificultats de liquiditat de la mateixa
comunitat autònoma, sinó perquè no es poden carregar al
pressupost com a conseqüència de la insuficiència de crèdit. 
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Quant a l’execució pressupostària, els drets reconeguts
assoliren, en el cas de l'ib-salut, que ja saben, repeteix, que són
transferències bàsicament de la mateixa comunitat autònoma,
assoliren els 2.256,3 milions d'euros, amb una execució dels
crèdits inicials d'un 102,88%, mentre que les despeses assoliren
els 2.194 milions d'euros, cent per cent del pressupost de
despeses. Per tant, execució al cent per cent de les obligacions
dels crèdits inicials. Un increment, quant a obligacions
reconegudes, de, pràcticament, 200 milions d'euros addicionals.
Vàrem tancar el 2022 amb unes obligacions reconegudes de
1.997 milions d’euros, vàrem tancar el 2023 amb unes
obligacions reconegudes de 2.194 milions d'euros, com he dit
abans. En conseqüència, pràcticament, 200 milions d'euros més
de despesa per obligacions reconegudes i, en canvi, he de
dir-ho, la xifra de 413 no va davallar significativament, la qual
cosa vol dir que vàrem gastar, el 2023, 200 milions d’euros més
a l’ib-salut.

Pel que fa a l'ATIB, he de comentar que l’ATIB encara no
ha aprovat el compte general, per tant, encara no figura i no
s'ha tramès el compte general encara pel que fa a l’ATIB, en
conseqüència, no retré comptes avui, sense perjudici que a
qualsevol altra compareixença futura pugui retre comptes en
relació amb l'ATIB, però és cert que tenim previsió d'aprovar
el compte general ara, aquest mes de setembre, i no el tenim
aprovat encara. Per tant, no informaré en relació amb l’ATIB. 

Per altra banda, en termes globals, i em sembla una xifra a
destacar molt en positiu, molt en positiu, la capacitat, necessitat
de finançament de la comunitat autònoma de les Illes Balears,
amb criteris SEC, per tant, amb càlculs de la Intervenció
General de l'Administració de l'Estat, la IGAE, de l’any 2023,
en relació amb les xifres d’abans, hem tancat amb una capacitat
de finançament, per tant, amb un superàvit de 178 milions
d’euros, 178 milions d’euros que representa un 0,46% del PIB
de les Illes Balears. 

És cert que hi ha unes xifres encara, crec que no són
públiques, però sí unes xifres provisionals, aquestes que els he
comentat són xifres d’abans, les xifres provisionals de dèficit
són un poc inferiors, el superàvit assoliria 137 milions d’euros,
0,36% del PIB. En qualsevol cas, no hi ha cap dubte ni un que
a l'any 2023 la comunitat autònoma de les Illes Balears tancarà
amb superàvit, superàvit SEC. En conseqüència, és més, la
comunitat autònoma de les Illes Balears tancarà amb el segon
superàvit més gran d'Espanya, comparat si ho mesuram
evidentment en relació al PIB, just per darrera de Navarra,
Navarra és la comunitat autònoma que té més superàvit
d'Espanya, les Illes Balears som la segona comunitat autònoma
amb major superàvit d’Espanya. 

Quant a evolució de les xifres de dèficit-superàvit de la
comunitat autònoma, he de dir que en els darrers anys la
comunitat autònoma de les Illes Balears ha tancat sempre amb
superàvit. La darrera xifra de dèficit és la del 2019, menys 193
milions d’euros, però, a partir del 2019, la xifra sempre ha estat
de superàvit: el 2020, 70 milions d’euros; el 2021, 338 milions
d’euros; el 2022, 36 milions d’euros; i, com he dit abans, les
xifres d’abans, el 2023, 178 milions d’euros. En conseqüència,
una de les conclusions a les que volia arribar, he de dir-ho, és

que la salut financera de la comunitat autònoma de les Illes
Balears és bona. 

Com els he dit abans, hem reduït el deute el 2023 en 300
milions d’euros, deute viu, no ja en relació amb el PIB, que
estam en xifres de deute viu sobre el PIB de poc més, sí, per
sobre del 20%, que són xifres elevades, però la veritat és que
la tendència... vàrem arribar a estar en xifres de deute sobre el
PIB del 36%. En conseqüència, assolir xifres que són ja més de
10 punts inferiors al 2023, doncs, no podem més que
qualificar-les de positives, i ho dic així de clar.

Finalment, m'agradaria referir-me una altra vegada, ja m’hi
vaig referir l'any passat, però també m'agradaria tornar-ho
reiterar, una de les mancances, diríem, perquè els pressuposts
d’una administració pública es fan evidentment per complir-se
i quant a ingressos s'han complert, s'han complert molt
favorablement, però a la part de despeses, sense perjudici que
al capítol 1, que és el més gros de tots, sí que s’acompleix, sí
que s’executa en forma d'obligacions reconegudes tot el
pressupost, no succeeix el mateix amb les inversions. Com els
deia abans, en el capítol 6, doncs l’execució és, en global, un
58,89% dels crèdits definitius, però he de dir també que el
comportament és diferent en funció de les seccions
pressupostàries, i hi ha seccions pressupostàries on el nivell
d'execució ha augmentat molt significativament i n'hi ha
algunes altres en què s’ha disminuït, però, en fi, en termes
globals augmenta.

M'agradaria destacar algunes dades, per exemple, la dada
d’execució de la conselleria,  la secció 12, Model Econòmic,
Turisme i Treball, amb l'estructura del govern anterior, on
l’execució passa -d’inversions, eh, recordau, d’inversions-,
passa d’un 23,85% a un 61,67%; Educació i Formació
Professional, que passa d'un 45,50% a un 71,65%; o, per
exemple, el d’Hisenda i Relacions Exteriors, que passa d’un
61,43% a un 89,91%; o, per exemple, la part de l’IBDona, per
exemple, que passa d’un 28,27% a un 59,74%.

En resum, un dels objectius a futur, i ho intentam ja amb
l’execució pressupostària del 2024, és executar els crèdits pel
que fa a les inversions. En conseqüència, esperam que quan reti
comptes del compte general del 2024, el capítol 6 d'inversions
tengui una major execució pressupostària que aquest 58,89%
que tenguérem l’any 2023 el qual, si bé és cert que suposava
una certa millora respecte del 2022, no podem qualificar de
positiva, en el sentit que no arriba ni tan sols a un 60% de
l’execució del capítol 6, doncs, no és una xifra de la qual ens en
puguem vanagloriar, de la xifra obtinguda.

I dit això, ara sí, qued a la seva disposició per a totes les
preguntes o suggeriments que vulguin fer.  

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Vicepresident. En aquest moment els he
demanar si volen que s’interrompi la sessió, per un temps
màxim de 45 minuts o si podem continuar, ho hem de dir.
Podem continuar.

 



HISENDA I PRESSUPOSTS / Núm. 33 / 10 de setembre de 2024 693

Molt bé, idò ara, abans de donar pas als grups
parlamentaris, demanaria al Sr. Vicepresident si contestarà
globalment o individualment. Globalment.

Molt bé, idò pel Grup Parlamentari Socialista té la paraula
el Sr. Pou, per un temps de deu minuts.

EL SR. POU I GARCIAS:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. En primer lloc, vull agrair
la presència del vicepresident i conseller d'Hisenda, així com la
de tot el seu equip, content de veure’ls i, com sempre,
animar-los en aquesta tasca que és el servei públic, i agraesc al
vicepresident la pedagogia per explicar aquestes dades, que no
sé si ens deixa als economistes encara en millor o pitjor
posició, però són dades difícils, però, certament, com ja vaig
dir l'any passat, se li nota la passió per aquest tema i li agraesc
el to de la seva exposició. 

És cert que parlar d'aquest any 2023 encara és un any de
transició, ho destacava el vicepresident, d'una banda, pel que té
a veure amb els ingressos doncs d'alguna manera venen fermats
per les decisions del govern anterior, sí que és ver que aquest
govern que va entrar va prendre decisions de caire d'ingressos,
per qüestions fiscals, però també és cert que l’impacte
pressupostari del 2023 era limitat. I per la part de la despesa
d’alguna manera, doncs, les virtuts i defectes d'entrada són al
50%. Per tant, bé, és un any encara de transició.

En qualsevol cas, i pel que fa als ingressos, coincidim amb
el vicepresident, crec que hem d'agrair a l'equip anterior la
capacitat d'encertar en la capacitat econòmica dels ingressos de
la comunitat autònoma i, òbviament, desitjam exactament el
mateix al nou equip, perquè, al final, el que ens ha d'ocupar és
encertar en la despesa i no que hi hagi forats i, per tant, crec
que hem d'agrair a l'equip anterior aquesta capacitat d’encertar
els ingressos a un moment de creixement econòmic important
i, com deia, doncs, vull desitjar al nou equip aquesta mateixa
capacitat. 

Ho ha dit el vicepresident, els ingressos de fet, bé, almanco
per la part no financera fins i tot són superiors als prevists
inicialment, tot i el decalatge de l’ITP. Per tant, bé, no hi ha
problema. Sí que demanaria al vicepresident si creu que el
comentari que ha fet d’aquests 20 i busques de milions de
creixement del capítol 5 si creu que es reproduiran dins el
2024, a nivell de coneixement.  

I pel que fa a la despesa sí que vull indicar un parell de
qüestions. La primera qüestió és que, tot i les dificultats de ser
un any de transició i sense posar l'accent, perquè en tot cas és
una qüestió de gestió compartida, però sí que el nivell
d’execució, sempre referint-me a la despesa no financera, en
termes percentuals és una xifra que s'ha reduït, hem de tenir en
compte que en el 2022 el grau d’execució va ser del 91,2% i en
el del 2023 s’ha reduït fins al 88,4%. Sí que li demanaríem un
poc la valoració del per què d’aquesta reducció.

I, en qualsevol cas, sí vull apuntar que és vera que el 2023
és un any de transició, però és que si anam al 2015, per posar
una comparativa amb un any també de canvi de govern, en
aquell any, doncs, en aquelles mateixes circumstàncies el grau

d’execució va ser del 96%. Aleshores, sí que ens preocupa un
poquet el que hagi pogut passar a nivell d’execució
pressupostària, perquè sí que, bé, repetesc que és una obligació
compartida, però no sabem si és que hi ha hagut algun tipus de
canvi de rumb que es traslladàs en termes de l’execució
pressupostària.

I ens preocupa, en segon lloc, tot el que té a veure, i ho deia
també el vicepresident, i recordant el debat de fa un any, el que
ha succeït amb l'esforç dels capítols 6 i 7. Òbviament sempre
podríem trobar el cas que volguéssim, a una conselleria sempre
trobarem casos de tot tipus, però sí que en el capítol 6, la
Conselleria de Medi Ambient passa d’un pressupost de capítol
6, de 33,8 milions pressupostats se n’han executat només 12,4,
quan és una xifra clarament inferior a la del 2022, i no sé si el
conseller té o no en el cap totes les conselleries, però, bé,
segurament coneix vostè quin és l’origen. Però, en qualsevol
cas, i repetesc, sempre seria possible trobar casos a l’interès de
cadascú. 

Sí que una gran reflexió té a veure amb el capítol 7, capítol
en el qual el vicepresident no ha entrat en detall, així com l’any
passat sí que ho va fer, parlam que a l’any 2022 el nivell
d’execució era d’un 118% i en aquest 2023 és d’un 64%, per
tant, parlam de la meitat del nivell d’execució. I entenguin que,
donant tota la màniga ampla per un any de transició, no és un
tema de percentatges, sinó de quantitats absolutes, i és que
parlam que el grau d’inexecució és de 400 milions d’euros. I sí
que ens agradaria, doncs, que el vicepresident... crec que una
inexecució de 400 milions d’euros sí que mereix una
explicació.

I és que en algunes conselleries, per exemple Medi
Ambient, parlam de capítol 7 que hi havia 116 milions d’euros
de crèdit definitiu i les obligacions són de 29,2 milions d’euros.
Per tant, hi ha un decalatge envoltant dels 80, gairebé 90
milions d’euros. I en el cas de Mobilitat, tenim un crèdit de 108
milions d’euros amb obligacions de 27 milions d’euros. Per
tant, crec que, no veient-hi cap qüestió negativa, però sí que li
demanaríem més informació respecte de com és possible que
hi hagi una inexecució de 400 milions d’euros. No sabem si
aquesta qüestió té a veure amb els fons europeus, amb quin
tipus de decisions, però una decisió de 400 milions d'euros crec
que sí que es mereix una explicació aquí, i per això li planteig.

Per tant, deix per al meu següent torn en qualsevol cas,
esperant la profunditat del conseller que sempre vol explicar
totes les qüestions, doncs, una major explicació. 

Gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Pou. Pel Grup Parlamentari VOX té la paraula
la Sra. Verdú, per un temps de deu minuts. 

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Gràcies, presidenta, jo no faré ús de la meva paraula.
Gràcies al conseller, però jo som aquí en substitució de la meva
companya i realment és ella qui té tota la informació d'aquesta 
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comissió, i jo no puc intervenir perquè no tenc la informació
pertinent. 

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Verdú. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca, la Sra. Ramon, té un temps de deu minuts.

LA SRA. RAMON I SALAS:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Bé, primer de tot, vull
donar les gràcies al vicepresident i al seu equip. Per als que no
som economistes també ha estat una explicació molt didàctica
i entenedora. Jo tampoc no form part d'aquesta comissió, però
sí m'agradaria ressaltar i fer èmfasi en una sèrie de qüestions. 

El vicepresident deia que, evidentment, els pressuposts es
fan per complir-los, al capdavall són una declaració
d'intencions, marquen el rumb polític i les prioritats que tenen
els governs i, en aquest cas, és vera que és un pressupost a
mitges perquè el va iniciar un equip i l'ha executat o l'ha acabat
d'executar un altre. I moltes vegades donam més importància a
l’inici dels pressuposts, perquè evidentment marquen aquest
rumb, i no n’hi donam tanta a l’execució, que, al capdavall, el
que demostra és si hi ha una bona o una mala gestió. I crec que
és important que pugui comparèixer aquí per donar-nos
aquestes explicacions i també, a més, per al que podem millorar
més, perquè, com deia vostè, aquest percentatge d’execució,
sobretot una cosa que tenim pendent tots els que hi hem passat
és l’execució de les inversions, i ens hem de demanar què
podem seguir fent per millorar, en aquest cas, l’execució de les
inversions.

Ho deia vostè i també ho deia el Sr. Pou, crec que és
important també recalcar la importància de curar, sobretot amb
els ingressos, perquè quan fem uns pressuposts no ens de fer
trampes al solitari i si després volem que aquesta execució sigui
real i poder apurar més aquesta gestió, és important que els
ingressos es facin de manera conscient i amb la previsió
correcta. I en aquest cas, crec que també és de celebrar que es
varen fer o es varen preveure uns ingressos que han estat acord
amb el que s'ha recaptat, i que així esperam que sigui de cara
als futurs pressuposts.

Com deia, la importància que té l’execució i cercar les
millores que ens puguin donar, som conscients que moltes
vegades, possiblement totes, i per curiositat -si m’ho sap dir-
quines són les conselleries amb més baix percentatge
d’execució a les inversions, perquè també puguem saber si és
per manca de recursos humans, que moltes vegades sí que és la
qüestió, que totes les administracions, no sols la comunitat
autònoma, jo crec que també -i ho dic per experiència, que he
viscut a un ajuntament- moltes vegades les execucions en
qüestió d'inversions són perquè les mans per poder tant licitar,
com quan després has licitat, que, a més a aquestes licitacions
s'hi puguin presentar empreses i es puguin executar, també
depèn molt d'aquests d'aquests recursos humans.

Si més no, també vull agrair una vegada més la disposició
i venir aquí al Parlament a donar-nos les explicacions

pertinents, i vull agrair que ho puguem entendre de la manera
més didàctica possible i animar-lo que aquests pressuposts que
venguin es puguin fer de manera acurada amb els seus
ingressos, però que l’execució també sigui amb el percentatge
més alt possible i millorar aquestes qüestions, perquè, com
deia, no només ens hem de fixar en els pressuposts quan els
fem, sinó en la manera que els executam, que marcaran la
gestió òptima i bona de dels governs.

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Ramon. Pel Grup Parlamentari Mixt té la
paraula el Sr. Córdoba, per un temps de deu minuts. 

EL SR. CÓRDOBA I MARÍ:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Gràcies, Sr. Vicepresident
i a tot l’equip que han vengut a explicar. He de dir que té
paraula, ha estat breu per explicar uns comptes, supòs que ara
amb les preguntes encara explicarà alguna cosa més, però no és
senzill.

Com bé ha dit, en això no hi ha gaire component polític, són
unes explicacions tècniques, dades, com comentaven també des
del PSOE, ha estat compartit per dos equips de govern i és una
miqueta complicat d'interpretar, és un pressupost fet a l’anterior
legislatura i executat a mitges entre les dues parts. I jo
coincidesc també amb MÉS per Mallorca que el capítol
d'inversions, aquest capítol 6è, sobretot fons europeus i aquesta
possible execució que igualment també (...) comenten les
possibilitats que podem tenir tant a nivell de Govern balear
com, per exemple, altres administracions, com els consells o els
ajuntaments, de vegades es vol executar i no es pot. Però sí que
és veritat que, si no m'equivoc, crec que a la primera meitat del
2023 hi va haver una execució més baixa i ara crec que ha pujat
i, si no, em corregirà el Sr. Vicepresident, però, és clar, unes
execucions d'un 59% són prou baixes. 

Però veig que coincideix amb la resta d'administracions,
almenys el Consell de Formentera i altre consell, on ha passat
una mica el mateix, que ha costat una mica quan s’ha arribat als
fons europeus, no sé si serà perquè es treballa d'una altra
manera o perquè ja arriba la dada d'acabar i de justificar-ho, i
això crec que a tots ens apura. Encara que aquestes dades
desglossades que ha donat veig que milloren cada part, crec
que sí que s'hauria de treballar en augmentar aquesta execució,
com comentaven també des del PSOE., crec que és una feina a
fer.

I ja he dit que seria breu, més que altra cosa, acabar amb
una bona notícia, aquesta reducció del deute de 300 milions
d'euros no és poca cosa, i anim als que treballen per mirar de
reduir aquest deute que a totes les administracions és un
problema ben greu.

Moltes gràcies per la feina. 
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LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Córdoba. Pel Grup Parlamentari Popular té la
paraula la Sra. Cardona, per un temps de deu minuts.

LA SRA. CARDONA I RIBAS:

Gràcies, presidenta, bones tardes a tots. Bé, Sr. Conseller,
benvingut a aquesta comissió, vostè i tota la part del seu equip
que avui l'acompanya.

Com vostè ha dit, uns comptes generals que, com estableix
la Llei de finances de la comunitat autònoma, doncs una vegada
aprovats pel Consell de Govern, doncs s'han de presentar a la
Sindicatura de Comptes, al Parlament i al Tribunal de Comptes.

Vull agrair-li l'exposició que ens ha fet, ja que sempre
aprenem de vostè, i més tenint en compte que es tracta d'una
qüestió molt tècnica i que fa que l’anàlisi sigui prou feixuga per
als que normalment no la gestionam, ja que es tracta de tots els
números de la nostra comunitat.

Com ja han comentat la resta de persones que han
intervingut en aquesta comissió, uns comptes anuals, com s’ha
dit, que estan basats en uns pressuposts que no ha elaborat el
seu equip de govern i que han estat compartits pel passats 6
mesos del pacte de progrés i 6 mesos d’aquest govern actual.

Els comptes anuals, com ha comentat, constant de nou toms
i d’un annex, i no entraré a comentar punt per punt, perquè crec
que vostè ja ens ha fet una gran valoració i tenim tota la
informació disponible a la pàgina web, però sí que m'agradaria
destacar i comentar algun punt.

Pel que fa al capítol 6, veiem que venim d'uns anys amb un
baix percentatge d'execució i s’ha de destacar que les
inversions, majoritàriament finançades amb fons europeus o
MRR i, per tant, si no s’executen, correm el risc que s’hagin de
tornar, a més amb interessos.

Pel que respecte a l'any 2023, veiem que hi ha hagut un
increment petit de percentatge d'execució, d'un 11,8% si ho
comparam amb l'any anterior, si bé és superior al de la resta
d’anys, hem de tenir en compte que l’execució del capítol 6 és
molt complicada perquè la gran majoria són contractes d'obra
importants, i un contracte d'obra no es licita només en 6 mesos.
Per tant des que el Partit Popular va començar a governar, per
molt que haguéssim pogut executar, doncs possiblement
aquests resultats tampoc no es veuran fins a principis de l'any
següent.

Parlam, a més, com s’ha comentat, d'un any de transició, no
ho hem d'oblidar, perquè això fa que l’equip entre que
s’incorpora i comença a executar és difícil de vegades actuar ja
només des del primer moment.

Pel que fa referència a l'evolució de l’endeutament viu, a 31
de desembre, la xifra és de 8.220.000 euros, i això és una
barbaritat des del punt de vista financer, perquè si analitzam la
documentació, veiem que des de l'any 2010, el deute viu ha
crescut any rere any i ara, només els dos darrers anys, ha
començat a disminuir. Com vostè va dir a la compareixença de

l'any passat, s’ha de seguir fent un esforç per intentar reduir al
màxim possible aquest deute de la comunitat.

Hem de dir que, a més, no culpa tant de l’equip actual com
del passat equip, sinó que és un fet que, a més, ve motivat
perquè el ministeri ens obliga a fer reduccions d’aquest
endeutament per mor dels superàvits que hem tengut els darrers
anys i que, per una altra banda, consideram que és perquè no
s'han executat correctament tots els fons que hi havia hagut,
quelcom que sempre hem posat de manifest des del Partit
Popular.

I ja que ha parlat de superàvit, i com tots sabem, és la
Intervenció General de l'Estat qui calcula el dèficit o superàvit,
primer fa un càlcul preliminar amb unes dades que envia la
comunitat a 31 de desembre, el mes de gener, i aquest
tancament va donar unes dades de 178 milions d'euros, però
hem de dir que aquí és una previsió, perquè posteriorment es
fa..., bé, doncs es comptabilitzen partides que poden haver
quedat pendents o es corregeixen despeses suficients, i a l’abril
es torna enviar un altre document amb tota la informació
actualitzada. Per, tant, podem dir que la CAIB, en el 2023, va
tenir un pressupost de 137 milions d'euros. 

Creiem que tots estarem d'acord que una administració, i
més la CAIB, en aquest cas no ha de tenir superàvit, perquè
això, l'únic que voldria dir és que no s'ha executat correctament
tot el que s'havia previst que s'havia d’executar.

Hem de destacar que aquests 137 milions, pel que jo tenc
entès, no tenen en compte, malgrat estar comptabilitzats a la
comunitat, sentències fermes, com poden ser la sentència de 
Muleta o d'altres que puguin arribar, ja que l'Administració
General de l'Estat només comptabilitza el que realment és
ferma, i aquesta sentència no va ser ferma fins al primer
trimestre d'enguany, amb la qual cosa ja vendrà reflectit dins
els comptes anuals, o el compte general de l'any que ve.

Vinculat amb això hi ha un punt que són les previsions per
a risc i despeses, que també són expedients que té l’Advocacia
en marxa, o reclamacions de les diferents conselleries,
bàsicament sobretot per tema d'ordenació del territori, i encara
poden suposar a aquesta comunitat molts de milions d'euros
que fins a la data encara no sabem, que és resultat de gestions
que va fer l'anterior govern amb els seus 8 anys de govern.

Un tema que també em preocupa molt és que es varen
transferir a la comunitat autònoma aproximadament 1.000
milions d'euros amb fons de l’MRR, i l’execució que va fer el
passat govern d’Armengol va ser molt baixa. Això vol dir que
si no s'executen, com he comentat abans, en el termini que
s’estableix, doncs s'hauran de tornar totes aquestes partides, a
més, amb els interessos corresponents i el que suposarà per a
tots els ciutadans de les Balears.

És per això que consider que, des de l'actual govern s’ha
encertat amb la creació d'una nova Direcció General de Fons
Europeus, que englobi tota la gestió d'aquests fons, perquè és
una manera de poder-los tenir més controlats, i saber quina és
la conselleria que potser no du a terme tota l'execució d'aquests
fons.
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Com tots sabem, l'objectiu de qualsevol administració
pública ha de ser no superar els crèdits pressupostaris, límits
màxims de despesa, però sí d’aprofitar-los adequadament per
adequar-los a totes les partides pressupostàries que
s’estableixin als pressuposts de cadascun dels anys.

I és per això, Sr. Conseller, que m'agradaria preguntar-li, un
poc en la línia també del que ha dit la Sra. Ramon, quina seria
la línia o l'estratègia que pensa seguir perquè els percentatges
d'execució del pressupost de la comunitat sigui el més profitós
possible.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Cardona. Ara té la paraula el Sr.
Vicepresident i conseller d’Economia, Hisenda i Innovació, per
donar resposta. 

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

Gràcies, presidenta. Bé, en primer lloc, execució
d'ingressos. No tenc cap problema a dir que l’execució, perdó,
les previsions d'ingressos que es varen fer el 2023 varen ser
previsions prudents, previsions acurades, i ho posa de manifest
l’execució dels drets reconeguts d’ingressos. En conseqüència,
no puc més que dir que les previsions estaven ben fetes.

Val a dir també que els pressuposts del 2023, els
pressuposts, no l’execució, els pressuposts del 2023 es varen
fer amb una previsió de dèficit del 0,3%; el 0,3% és de l'ordre
d’uns 90, un poc més d’uns 90 milions, al voltant de 100
milions d'euros de dèficit, però, en canvi, es va tancar amb un
superàvit de més de 100 milions d'euros. Perquè si
s’acompleixen els ingressos, i es varen complir, bàsicament es
passa d'un pressupost amb dèficit a una execució, a una
liquidació amb superàvit, per la part de despeses, per la part
d’inexecució de despeses, no pot ser altra l’explicació, perquè
si no haurien complit el pressupost. Suposant que s’hagués
complert al peu de la lletra el pressupost, tal com ha succeït
amb els ingressos, hauríem tancat amb un dèficit del 0,3%, però
no, hem tancat amb superàvit. Per què? Perquè hi ha hagut una
part de les despeses dels crèdits definitius, de despesa que no
s'ha executat. 

Per altra banda, el Sr. Pou preguntava: home, hi ha una part
de la despesa, bàsicament de transferències de capital, que no
s’ha executat. És cert que no puc concretar exactament d'on ve,
però sí que més o menys ho puc intuir: la inexecució,
concretament, vostè ha citat Medi Ambient i Mobilitat i
Habitatge, la inexecució ve segurament de tres fons: un, MRR,
ho ha apuntat vostè; dos, ITS, fons d’ITS, i sobretot factor
d'insularitat, sobretot factor d'insularitat. Entre l'any 2022 i
l'any 2023 la comunitat autònoma va rebre 213 milions d'euros
del factor d'insularitat que es varen transferir, s'han transferit a
la comunitat autònoma, però el nivell d’execució a 31 de
desembre del 2023 no li puc concretar, però li puc ben
assegurar que era molt baix. En conseqüència, és molt probable

que els crèdits referits a Medi Ambient i Mobilitat fossin de
factor d'insularitat, i també de fons d’ITS.

Per exemple, és probable que a l'any 2023 els 30 milions
d'euros del tren de Llevant que estaven pressupostats per ITS,
és evident que no es varen executar, no es va executar ni un
euro. En conseqüència, apareix aquí la inexecució aquesta, estic
quasi convençut que la inexecució de transferències de capital
és a causa del factor d’insularitat, de l’ecotaxa i dels fons
europeus, transferències a altres administracions públiques o al
propi sector públic instrumental.

Per altra banda, es feia la referència al capítol 6
d'inversions, sense comptar la part d'inversions del sector
públic instrumental, i es plantejava com podríem millorar
aquest grau d’inexecució que hi ha i que, efectivament, doncs
ha estat..., en fi. En primer lloc, sembla evident que si no hi ha
un major nivell de simplificació administrativa, per tal de poder
executar més aviat les inversions, no ens sortirà, li puc ben
assegurar que, per exemple, a tot el Decret llei de simplificació
administrativa, una de les finalitats que hi havia, que se n'ha
parlat poc, però s’ha parlat més d'altres coses, però una de les
finalitats que hi havia era intentar facilitar l’execució de les
inversions, concretament, per exemple, en matèria del cicle de
l'aigua hi ha algunes coses en el decret de simplificació
administrativa que tenen l'objectiu de facilitar les inversions. Ja
sé que ha parlat més i és normal, ho reconec, reconec, però li
puc ben assegurar que podria concretar -no record ara mateix
els articles del decret llei, però que van a aquesta finalitat
d'intentar facilitar l’execució de les inversions.

Hi ha una altra qüestió clau, un període per augmentar el
nivell d'execució del capítol 6 o de les inversions d'una
administració pública, que és pressupostar el que saps que
executaràs. Perquè si pressupostes, si m’ho permeten, no s'ho
prenguin malament, però sí pressupostes fum, si pressupostes
el que jo a principi de legislatura vaig anomenar com a power
points, evidentment no executes, senzillament pressupostes
aquell import, però ja saps amb caràcter previ, pràcticament,
que no seràs..., perquè no tens ni fet el projecte d’execució; en
conseqüència, si no està fet ni el projecte, doncs evidentment
no hi ha manera d’executar-lo.

I a més fer pressupostacions, com fa el ministeri, ho he de
dir, bé, el ministeri fa pressupostacions per a projectes, amb un
component plurianual; per al 2000 tal executaré aquest import
i en els exercicis successius la previsió és executar aquest altre.
Per tant, ens hauríem d'acostumar a la comunitat autònoma a no
pressupostar un import que no necessitaràs i que saps que no
executaràs.

Els posaré un exemple que havia posat abans, però que he
de reconèixer, i no s'ho prenguin malament tampoc, però si
vostè pressuposta 30 milions d'euros, no, no posaré aquest
exemple, si vostè pressuposta 13 milions d'euros per executar
la Facultat de Ciències de la UIB, i a la UIB mateix, et diuen:
primer, no tenc el projecte fet, i, segon, és impossible que
executi tota la inversió en un any, sinó que em torbaré tres anys
a executar la inversió, és evident que no té massa sentit
pressupostar-ho tot el mateix any, sinó que té sentit
pressupostar-ho plurianualment. Per tant, els percentatges, per
exemple, nosaltres, aquest govern ja en el fons d’ITS ja fem
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una pressupostació plurianual de les inversions. Aquest mateix
projecte tendrà una execució, a més d'un exercici i, en,
conseqüència, la reserva de la partida pressupostària del fons
de l'ITS de l’exercici corrent, només es reserva la part que saps
que en previsió hi havia idea executar, d'acord? Jo crec que
milloraria el percentatge d’execució de les inversions.

Per altra banda, el tema de fons europeus que s’ha citat
també aquí, a veure, efectivament, els fons europeus varen ser
partides molt importants que es varen rebre, saben vostès que
els imposts superen els 1.000 milions d'euros transferits ja la
comunitat autònoma, milions d'euros que estan en romanent de
tresoreria, no de caire general, sinó romanent de tresoreria
afectat, i s'han tengut el 2022 i 2023, essencialment, les
transferències en forma d'ingressos, i serà el 2024 i el 2025 i el
2026, ja finalment, quan, a grans trets, s’executaran les
inversions i, efectivament, és molt important ser especialment
escrupolós a l’hora d’executar les inversions d’MRR per evitar
devolucions, que ha estat un dels objectius que hem tengut des
del minut 1.

Però no només d’MRR, hi ha un altre fons que el director
general de Pressuposts sap perfectament que ja fa temps que
aquest conseller li preocupa, que és el factor d'insularitat. El
factor d'insularitat, els 213 milions d'euros que estaven
ingressats, que he citat abans, s'han de certificar a 31 de
desembre del 2024, els períodes d’execució del factor
d'insularitat, ho saben, vostè, Sr. Pou, segur que ho sap, són
ambiciosos. El factor d’insularitat del 2024 s'ha de certificar
amb la despesa a 31 de desembre del 2025, per tant, només hi
ha poc més d'un any per certificar la despesa. Que sàpiguen, per
exemple, que a dia d'avui el factor d'insularitat del 2024 encara
no ha arribat a la comunitat autònoma de les Illes Balears. Fa
qüestió d’un mes que vàrem tancar les inversions del 2024,
després d'insistir molt al Ministeri d'Hisenda.

En conseqüència, els MRR ens preocupen molt quant a
nivell d’execució, però també ens preocupa, i molt i molt, el
factor d'insularitat: la certificació del factor d'insularitat i
l’execució de les inversions amb factor d'insularitat, atès el
temps molt limitat que hi ha per executar aquest tipus
d’inversions.

Per altra banda, el 2023 també va ser un exercici, parl
encara del nivell d’execució, el 2023 també va ser un exercici
en el qual l’increment de despesa no financera va ser abismal.
Jo vull recordar que a l'any 2023, m’ho he mirat ara, no
recordava exactament la xifra, l’increment de despesa no
financera del pressupost del 2023 va ser de 770 milions d'euros.
És clar, quan tens un increment de despesa d'aquestes
dimensions, evidentment és molt probable que pressupostis
imports que finalment s’acaben no executant, perquè
l'increment va ser molt rellevant.

I com que és molt més fàcil, si m’ho permeten, executar la
despesa corrent que la despesa d'inversió, doncs el que acaba
succeint és que no s’executa el factor d'insularitat, o no
s’executen els MRR i, en canvi, sí que s’executa el capítol de
personal del capítol de despesa corrent.

Hauran vist -ho he dit abans-, per exemple, que l'ib-salut,
que és, diríem, si m’ho permeten, per la competència, quasi

com un segon govern, vull dir, té més pressupost l’ib-salut que
la resta del Govern; sanitat, ho hem vist abans 2.200 milions
d'euros de despesa executada, obligacions reconegudes d'ib-
salut, 200 milions d'euros més de despesa i, en canvi, varen
tornar quedar 158 milions d'euros de despesa dins els calaixos
el 2023. Allà no hi ha inexecució, allà s’executa tot, allà no hi
ha problema. Jo crec que els hauríem de donar als de l’ib-salut
el factor d'insularitat, l’executarien tot d’una, no hi hauria cap
problema. 

Finalment, risc per sentències. Jo vull apuntar el tema de les
sentències urbanístiques i les vull apuntar perquè és un dels
riscos que fa anys ja que es manté el nivell de risc, i hi ha algun
any que el risc es va materialitzant, per exemple, saben vostès
que enguany, el 2024 s'han materialitzat 96 milions d'euros
d’una sentència que és la més gran que ha caigut a la comunitat
autònoma. Aquestes sentències, aquests riscos per sentències
continua vigent. És veritat que, com que hem anat i hem pagat
400 milions d'euros de sentències fermes en matèria
urbanística, el risc es redueix, perquè, a mesura que cauen les
sentències, el risc es redueix, però, segueix sent una de les
altíssimes preocupacions que té un conseller d'Hisenda, perquè
quan una sentència, només una te cau i són 96 milions d'euros
fa mal. I puc dir que n'hi ha alguna més que encara es troba allà
per dins algun calaix que no sabem quan caurà, el que sí sabem
és que caurà, perquè hi ha algunes coses que es veuen
jurídicament poc sostenibles. En conseqüència, el risc per
sentències continua damunt la taula.

El 2023 la fortuna va acompanyar i no en va caure cap. El
2024 (...) i, evidentment, quan te cauen 96, són pràcticament
100 milions d'euros, això va directe al compte de resultats i te
cau de cop, i això és una de les coses que fan mal. 

Si aconseguirem augmentar el nivell d'inversió el 2024, crec
que m'havia preguntat el Sr. Pou. Ho intentarem, és cert,
repeteix que la comunitat autònoma, aquest govern, jo ho
admet, segueix tenint dificultats per executar les inversions, no
hem resolt el problema de cop. Sí que s’intenten fer grans
esforços per aconseguir-ho, però he de reconèixer que no
s'aconseguirà amb un any, que hi ha hagut dificultats en molts
d'anys.

Sí que he de dir que hi ha prioritats, quines són les
prioritats? Els fons finalistes, els fons que, en cas de no
executar-los, s'haurien de retornar. I això ho havia dit el Sr.
Córdoba, havia fet una referència al Consell Insular de
Formentera, que també té dificultats per executar les inversions,
com totes les administracions públiques. Vull dir que en els
MRR hi estam tots implicats, totes les administracions
públiques de les Illes Balears hi estan implicades, la comunitat
autònoma en sí, però també els consells insulars i ajuntaments.
Per exemple, en matèria de (...), el Sr. Pou segur que ho sap, hi
ha una quantitat molt important d’MRR que s'han transferit als
ajuntaments i als consells insulars. No executar els MRR podria
ser una catàstrofe, i vull dir-ho clarament. Per tant, s'han de fer,
i jo crec que es fan màxims esforços per executar una quantitat
insòlita de fons.

O sigui, l'administració pública autonòmica no estava
preparada per executar 1.000 milions d'euros, per executar
1.000 milions d'euros en un termini relativament curt de temps,
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i malgrat els esforços molt importants que es fan, les dificultats
hi segueixen sent. Per tant, el camí a seguir en el futur, ja els ho
dic, pressupostar molt bé en funció de l’execució pressupostària
prevista, no pressupostar el que saps que no executaràs. I,
segon, i tan important com el primer, aconseguir que molts
de..., per dir-los qualque cosa, la presidenta de la Mesa això ho
coneix, per exemple, a Son Dureta, les dificultats dels..., ara ha
fet fallida l'empresa que executava el centre de salut, això són
imprevists que dificulten molt, molt, perquè quan queda
paralitzat el projecte a mitja execució i resulta que l'empresa ha
presentat concurs de creditors i entre que tornen ser licitats (...).
I aquestes coses solen passar, solen durar no només un any,
sinó de vegades més d’un, i això són imprevists que és
impossible preveure inicialment.

També succeeix quelcom similar, ja se sap, en matèria
d’execució d'inversions en habitatge, és una realitat, els puc ben
assegurar que no dic cap mentida quan dic que hi ha dificultats
i, de vegades, s’han de fer reprogramacions, per exemple, amb
el factor d'insularitat hem hagut de fer reprogramacions
importants d'imports perquè quedava penjada aquesta inversió,
es finançava amb el factor d'insularitat, s’ha de fer una
reprogramació per veure si hi ha altres inversions que es trobin
en execució i es puguin finançar amb fons finalistes els quals -
repeteix-, si no executen els haurem de tornar.

I dit això, moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Vicepresident. Ara començaríem el torn de
rèplica, pel Grup Parlamentari Socialista té la paraula el Sr.
Pou, per un temps de cinc minuts. 

EL SR. POU I GARCIAS:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Moltes gràcies,
vicepresident, per les seves explicacions. En qualsevol cas,
permeti’m que no deixi de sorprendre’m, evidentment, aquests
temes són temes difícils, durs i els números no són poesia, però
és un tema important, i permeti’m dir-li, amb la mateixa
cortesia que he parlat abans, que em sorprèn que una falta
d’execució de 400 milions d'euros del capítol 7 no ha merescut
a la seva primera exposició cap comentari ni un i, en segon
lloc, les explicacions que ha donat són molt per sobre, i parlam
d'una falta d'execució de 400 milions d'euros, i jo crec que es
mereixerien una explicació més detallada.

Quant al factor d'insularitat, vostè té la informació, nosaltres
no la tenim ara mateix, sí que, al final, el que hi ha aquí darrera
és un nou govern el qual, legítimament, decideix quins
projectes fer, però també s’ha de tenir una responsabilitat i és
que, pot ser, més que... perquè la majoria de projectes molt
enllà que se’ls vulgui veure políticament, hi ha un marge
d'acord i, precisament, el fet de no voler vostès, el seu partit,
acordar les estratègies d'inversions que venien d’enrera, ens du
a aquesta situació.

I és que canviar algunes decisions, fins i tot d’ITS, poden
tenir conseqüències del factor d'insularitat. Jo crec que, sense
voler posar més tintes, però les decisions seves, tant en ITS
com en altres projectes, però sobretot també en ITS tenen

efectes sobre el factor d’insularitat, perquè vostè sap
perfectament que bona part del factor d'insularitat el marge de
maniobra es finançava amb els projectes de fons propis de
l'impost de turisme sostenible.

No entraré en les qüestions dels plurianuals, perquè és una
discussió molt apassionant, però no tenim temps.

El gran tema, en qualsevol cas, també és quina és la gestió
i l’execució del fons MRR, la darrera informació que tenim
disponible, que és de març del 2024, clarament abans de l'estiu,
ens parla, com vostè deia, de 1.082 milions d'euros assignats,
i que el grau d'execució és d'un 43%, és una dada molt baixa.
Balears ha passat de ser els primers en execució dels fons
europeus a una xifra molt baixa, és cert que parlam que la
darrera informació que vostès han actualitzat -que sí que els
pregaria que la informació fos mes més propera- doncs ens
indica un grau d'execució molt baix, i vostè sap que aquest grau
d'execució, segurament, contempla com a executades les
transferències que fan a ajuntaments i a consells insulars les
quals es donen per executades, en el sentit que s'han transferit.

I, per tant, crec que seria desitjable que vostè explicàs amb
més detall el tema dels fons europeus, perquè aquí sí que no
només són números, sinó que hi ha decisions polítiques, i
vostès haurien d'explicar algunes decisions que s'han pres de
renunciar a projectes, que han suposat que, al final, es perdin
els recursos. Ens agradaria saber, per exemple, quin impacte ha
tengut el canvi de la modificació de l’addenda d’octubre del
2023, perquè, a més, és cert que vostès han transferit a
ajuntaments i a consells una part, com hagués fet el govern
anterior, però és que molts ajuntaments, essencialment, estan
governats pel Partit Popular i renuncien a projectes i, per, tant,
aquest nivell d'execució serà encara molt més baix quan el
comptabilitzem.

Tots recordam el que ha succeït amb la renúncia dels
projectes d'escoletes de 0 a 3 anys, i a això hi hem d'afegir que
vostès, quan varen fer els pressuposts del 2024, varen renunciar
a 26,5 milions d'euros els quals, pensant no canviarien
l’addenda, no es varen incorporar, generar en el crèdit quan
nosaltres els vàrem fer esmenes.

I, per tant, dins tota aquesta situació sí que li voldria dir
que, primer, la preocupació per aquests 400 milions d'euros;
segona, hi ha decisions polítiques que hi haurà aquí, jo estic
segur que moltes de les inversions que s'havien plantejat és més
favorable per a la societat que es duguin a terme, encara que
siguin projectes socialistes o d'esquerres, que no el risc de
perdre’ls, que a això és al que ens anirà.

I, molt ràpidament, dues altres qüestions, en qualsevol cas,
crec que pels fons europeus no es pot passar de puntetes com
vostès hi passen, una darrera qüestió, i és que parlava vostè del
deute, és vera que hi ha superàvit, però tenim encara un nivell
del deute més alts d'Espanya i això no s'hagi d'utilitzar -aquest
superàvit- per fer política econòmica de davallades d’imposts,
perquè en la (...) que tengui cadascun, és evident que tenim
encara un nivell d'endeutament molt elevat.

I, en darrer terme, sí que un prec, i és que tota aquesta
informació que està disponible del nivell d'execució, fora bo
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que s’acompanyàs, així com es fa amb els pressuposts -i ja
acab- amb desagregar-la per origen dels fons, dels fons
finalistes i propis, i estic segur que vostè -que és un amant de
les estadístiques- hi estarà d’acord.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Pou. Pel Grup Parlamentari VOX té la paraula
la Sra. Verdú.

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

No en faré ús. Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Verdú. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula la Sra. Ramon, per un temps de cinc
minuts.

LA SRA. RAMON I SALAS:

Moltes gràcies, presidenta. Bé, jo li faré un incís lligat a un
prec, l’incís, i no sé si ho deia la Sra. Cardona o bé vostè, Sr.
Vicepresident, moltes vegades ens pensam que acabar amb
superàvit és una bona notícia, però crec que no contempla les
previsions o que no s'hauran executat així com toca, de manera
correcta, i en aquest cas crec que és important tenir cura perquè
aquest superàvit no sigui tan elevat, o no sigui elevat, perquè
voldrà dir que el nivell d'execució no és l’òptim. I les millores
que deia vostè, de cara al proper pressupost, que van lligades
al Decret de simplificació administrativa, que deia que se n'ha
parlat poc, però és que jo crec que el Decret de simplificació
administrativa en tenia poc i amb les esmenes introduïdes
encara en té manco, però, vaja, crec que... el prec que li vull
fer, bé, va lligat als pressuposts del 2025, perquè ja som a
2025, i també estic d'acord amb vostè que pressupostar el que
sap que no executarà i, en aquest cas, l’incís també és fer-li, o
aquells que quedin segrestats per caprici d'uns altres, també
crec que s'han de tenir en compte perquè puguem tenir uns
pressuposts adequats a la comunitat autònoma.

És vera que, com he dit al principi, són els pressuposts una
declaració d'intencions, al capdavall és important com aquesta
s'acaba executant, i només vull desitjar-li que la tasca que ben
aviat ens la trobarem aquí per debatre-la, dels pressuposts del
2025, a vostè i al seu equip sigui la millor possible.

Les àrees d’hisenda i pressuposts mai no tenen, com dir-ho,
el resultat..., no resultats, sinó que no són tan atractives pot ser
com unes altres, perquè no hi ha aquests anuncis o aquestes
fotografies que altres consellers volen, però sí que la
importància de la Conselleria d'Hisenda i Pressuposts és cabdal
i fonamental perquè vertebren les polítiques dels governs i, en
aquest cas, la bona gestió. Així que esperem que de la millor
manera possible ens arribin els pressuposts del 2025, que en
puguem debatre i que també puguem seguir amb la millora
d’aquesta execució.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Ramon. No puc evitar fer un comentari: són
els que més comanden...

(Remor de veus i algunes rialles)

... No, no tocaria com a presidenta, però, bé, m’he de mossegar
la llengua sempre, i és ver que m’apassiona aquest tema també,
i ho dic seriosament, no ho dic... Bé, perdó per l’incís.

Pel Grup Parlamentari Mixt té la paraula el Sr. Córdoba,
per un temps de cinc minuts.

EL SR. CÓRDOBA I MARÍ:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Realment no tenia molt més
a afegir, però alguns comentaris crec que són interessants i
estan tots traient el mateix, un és que no s’ha de pressupostar el
que no es pugui executar, però, bé, també s’ha de demanar, en
fi, llavors segurament que ho demanarem, però amb
consciència, no, perquè si no igual llavors el que passa és el
que comentava el Sr. Pou, que llavors s’han de retirar segons
quines inversions perquè l'administració no té capacitat
d'executar-les, i supòs que passa aquí al Govern i passa al
consell també, amb aquests fons que es varen triar, es varen
demanar amb molta lleugeresa i capacitat, que no es varen tirar
per endavant l’aviat que s'hi havien de tirar, i ara el mal menor
és renunciar a aquestes inversions, pagar els interessos que
s'han de pagar, però que d'altra manera seria no arribar-hi,
haver de tornar sous amb interessos i, més aviat hagués
provocat una despesa per part de l'administració que, en el
pitjor dels casos, igual no pots ni acabar el que tenies en marxa.
Llavors, bé, una miqueta de seny, igual no som ningú per
dir-ho, però crec que coincideix una miqueta amb el que
comentem tant dels pressuposts com de tots aquests fons,
sobretot d’aquests finalistes els quals són una espasa de doble
fil si no s’aconsegueixen executar, encara que els hagis de
tornar la feina administrativa, la feina que has fet dels projectes
et quedes a mitja feina i és temps i sous que utilitzes en això i
no acabes fent-ho.

Doncs, m'imagín que alguna d'aquestes partides que
comentàvem i que no estaven executades deuen ser per a això,
perquè almenys a la nostra administració, al consell insular ens
ha passat, i, bé, doncs això, en els pròxims pressuposts
demanem el que puguem executar. 

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Córdoba. Pel Grup Parlamentari Popular té la
paraula la Sra. Cardona, per un temps de cinc minuts. 

LA SRA. CARDONA I RIBAS:

Gràcies, presidenta, jo no faré més intervenció, simplement
vull agrair al conseller i al seu i sobretot al conseller totes les
explicacions, contestacions i aclariments que ens ha fet, i vull
desitjar-los, com ha dit el Sr. Córdoba, que tenguin una bona
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execució dels pressuposts que vénen, que serà important i serà
bo per a tots. 

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Cardona. Per a la contrarèplica, té la paraula
el Sr. Vicepresident i Conseller d'Economia, Hisenda i
Innovació.

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

Gràcies, presidenta. Bé, molt breument. En primer lloc, el
Sr. Pou deia: 400 milions d’inexecució; bé, 400 milions
d'inexecució no vol dir perdre els 400 milions, sap vostè que els
fons finalistes són perfectament incorporables a l'exercici
següent, sempre que estigui en termini d’execució. Per tant, ja
li he dit d'on provenia la inexecució, amb tota probabilitat
d’aquests tres fons: o és ITS, fons ITS, o és factor d’insularitat
o són MRR, i els MRR i el factor d'insularitat són fons
finalistes i, per tant, s'han incorporat a l’exercici del 2024 per
executar-los a l’exercici del 2024.

Per altra banda, m'agradaria dir-li, i vostè ho sap perquè ho
hem fet públic, fixi’s en el nivell d’inexecució que hi havia en
el fons ITS que hem fet una reprogramació extraordinària de 93
milions d'euros, abans de l'estiu, ho sap vostè, 93 milions
d'euros: només tren de Llevant, 30 milions, i Facultat de
Ciències, 13 milions, fixi’s que només aquests són 43 milions
d'euros ja que no hi havia possibilitat alguna d’executar en el
2023, perquè ni en una cosa ni en l'altra no hi havia un sol
projecte damunt la taula. En conseqüència, això ens ha permès
fer una reprogramació per executar-ho, sense perdre aquestes
inversions, no s’ha renunciat a aquestes inversions, el que passa
és que s’ha dut a l’exercici que es creu que podrien posar-se en
marxa aquestes inversions, mentre es fan els projectes. Com...
jo crec que primer s'han de fer els projectes i llavors se'ls
assigna el pressupost, però no a l'inrevés, el fet de pressupostar
no significa executar, això és... jo crec que és evident.

En, conseqüència, el que he dit abans, i els que em coneixen
saben que he fet especial èmfasi en això: escolti, no, no,
pressuposti el que vagi a executar, de què li serveix que li
pintin al pressupost aquesta inversió si no l’executarà? Llavors
farem el ridícul.

És més, i això em du a una reflexió també, la Sra. Ramon
feia referència als pressuposts del 2025, dos mesos de debat en
marxa i vénen, venim tots els consellers i el què i farem això i
no sé què, i això, i puja i pum, pam, pam, pam, no dic que
s'hagi de fer, però estaria bé que quan acabi l’exercici, jo faig
aquí, ret comptes globals, evidentment, és materialment
impossible que pugui entrar al detall de l’execució, la
liquidació del pressupost per conselleries. Però he de
reconèixer que l’interessant de la matèria seria contrastar el que
va dir en el pressupost que es faria amb el que s’ha fet, i ens
enduríem sorpreses grans. Perquè a l’hora de la veritat, algú
diria: vaig dir que faria això i no ho he fet, vaig dir que faria
això altra i no ho he fet, de forma sistemàtica.

En conseqüència, bé, és una qüestió que no està damunt la
taula, hi ha damunt la taula aquesta compareixença que es fa
del compte general de tota la comunitat autònoma, i ho
liquidam, permeti’m-ho, en qüestió d’unes horetes, quan tot el
pressupost, la tramitació en si, doncs no unes horetes, sinó
moltes hores i dos mesos de tramitació parlamentària,
estrictament amb els pressuposts.

Per altra banda, m'agradaria deixar clara una cosa, crec que
el Sr. Pou ho sap perfectament, però ho vull reiterar, la rigidesa
dels MRR, és a dir, li puc ben assegurar, cregui'm que és cert
el que vaig a dir-los, les vegades que jo personalment he anat
a qualque ministeri i els he dit, mirin: estam farts que vostè ens
enviï, via conferències sectorials, aquests fons, amb un nivell
de rigidesa a l’hora d’executar-los que fan impossible
l’execució d'aquests fons. Jo sé que el Sr. Pou ho sap, el que
passa és que ho ha obviat a la seva intervenció, Sr. Pou.

Vull dir, si a vostè li donen recursos per a escoletes de 0 a
3 anys, i vostè sap perfectament que la forma d’executar més
aviat i dins termini els 0 a 3 anys és confiar amb la iniciativa
privada, per tant, amb la concertació, perquè si hem de fer
escoletes públiques, entre que els ajuntaments no sé què, per
amunt i per avall, no hi ha manera. Jo sé que vostè n'és
conscient d'això, si la comunitat autònoma decideix, bé, idò
facem-ho via concertada, que així sí que podrem invertir més
aviat amb els fons. Ah, no de cap manera!, el Ministeri
d'Educació et diu: no, de cap manera, la concertada vetada,
vetada. No, a Europa perquè els ho hem plantejat nosaltres així,
perquè si els haguéssim plantejat la possibilitat de destinar-ho
a concertada en el Pla de recuperació, transformació i
resiliència, un altre gall hauria cantat! Però no ho varen
plantejar així. En conseqüència, ah, no, si no és a pública ni un
euro. Conclusió: no puc executar els fons perquè no hi arrib.

Però en això, exemples com aquest..., miri, li ho puc
confirmar, l'altre dia a la conselleria, és que varen arribar els
recursos als pressuposts de la comunitat autònoma i ja els hem
tornat, però ja els ho vàrem dir. El meu director general
d’Estratègia Digital i Simplificació Administrativa ja els ho va
dir a la reunió de la conferència sectorial, no fa falta ni que
me’ls enviïn, no es poden executar en sis mesos, i vostès ens els
volen enviar per executar-los en sis mesos, quan no és... no ha
resultat, o sigui, hi ha hagut convocatòries d'ajudes i hem tengut
tres persones, i ara vostè, pel compte de flexibilitzar-los, com
li ho demanam, faci el favor de flexibilitzar aquests fons!, me’ls
dóna encara amb més rigidesa, perquè és impossible acomplir
la part temporal? Ah, idò, quedi’ls-se vostè! Perquè això és, li
ho diré clarament, enganyar els ciutadans, això és enganyar els
ciutadans.

I això és el que ha succeït, Sr. Pou, i jo sé que vostè ho sap
això, perquè aquestes coses vostè les coneix perfectament.

Per tant, les dificultats són d’execució, sí, i nosaltres tenim
una responsabilitat, però també de qui ens va vendre
cogovernança i el que ens va donar és: aquí tens, fes això, punt.
Escolti, però a mi m'agradaria fer això. No, no, fes això. Això
no és cogovernança, això és imposició, i això és el que no es
pot acceptar.
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Per altra banda, la Sra. Ramón ens deia: home, el superàvit
no sé si és el millor. Bé, alerta, per a un conseller d'Hisenda
tenir un poquet de superàvit és una bona dada, que quedi clar,
poder amortitzar deute amb superàvit és una bona. Li ho dic
clarament, prefereix tancar el pressupost amb superàvit que
amb dèficit.

Ara bé, també he d'afegir una altra cosa, miri, també ho he
dit públicament, si la comunitat autònoma, d'acord amb les
dades d’AIReF, càlculs de l'AIReF, si la comunitat autònoma
de les Illes Balears acomplís el 2024 la regla de despesa -que
sap vostè que és limitativa de l'increment de despesa- la
comunitat autònoma de les Illes Balears tancaria amb un
superàvit per sobre dels 600 milions d'euros. Per tant, home,
una cosa és tenir superàvit i l'altra és tenir un superàvit
exagerat, exagerat, eh, són coses diferents.

Per tant, un superàvit crec que va prou bé, tancar els
pressuposts amb equilibri o superàvit és millor que tancar-los
amb dèficit, per tant, això vagi per endavant.

Per altra banda, el Sr. Pou diu: home, no, no aprofitin
vostès el superàvit per baixar els imposts! Home, però això és
una qüestió de decisió política, o sigui, la comunitat, aquest
govern ha decidit dir: home, ja que tenim superàvit, doncs
abaixem els imposts als ciutadans i abaixem la pressió fiscal. Ja
sé que vostès diuen: no, gasti-s’ho tot! No, perquè tanta política
social pots fer en abaixar els imposts als ciutadans, com crec
que s’ha fet, com, bé, vostès volen gastar més, bé, és una
decisió política, jo l’entenc, els governs d'esquerres gastar.
D’acord, i nosaltres creiem que s’ha de fer un poquet de cada,
gastar un poc més, sí, però també ingressar menys, si es pot.

I els superàvits doncs permeten aquestes coses.

Per altra banda, miri, jo crec que cada vegada més s’ha de
fer el pressupost per projectes, pressuposts per projectes, tant
de bo aquesta legislatura fóssim capaços de fer en aquesta
comunitat autònoma pressuposts per projectes, com fa l'Estat,
per cert, sí, sí, l'Estat, al nivell de detall de projectes, aquí fem
pressuposts per partides pressupostàries, és a partir d’això a
què està assignat? Bé, doncs, no ho sabem. I hi està, no hi ha
penjats projectes a partides, no, sinó que no es fa. Jo crec que
s'hauria de fer pressupost per projectes i s'hauria de dir: escolti,
vostè executarà el projecte? Com ara l’ITS. Fons de l’ITS,
vostè posa un projecte damunt la taula, perfecte: si no el
comença en els 6 mesos després de la resolució de concessió,
perd el projecte, per l’import.

Perquè, jo sé que també el Sr. Pou ho sap, és que hi ha
inversions d’ITS del 2016 i no s’han executat, vuit anys
després, del 2016, en conec alguna. És clar, té un cost
d'oportunitat, pressupostar el que saps que no executaràs té un
cost d'oportunitat, perquè hi hauria tal vegada un altre que sí ho
hauria executat i, com que vares assignar aquests recursos aquí
i no aquí, aquí no s’ha executat i aquí tampoc, perquè estava
pressupostat fum.

Finalment, els pressuposts del 2025, que se n'ha fet un
poquet de referència, bé, la intenció, evidentment, és fer uns
pressuposts el més realistes possibles per al 2025 en la tònica
que hem comentat un poc aquí, vull dir, prudència amb les

previsions d’ingressos i pressupostació doncs en funció de les
possibilitats d'execució que tenguem a la comunitat autònoma,
sense perjudici, això sí, d'accelerar l’execució dels MRR i del
factor d'insularitat, que són claus fons finalistes per no
perdre’ls.

Per tant, pot estar ben segur, Sr. Pou, que, si depèn d’aquest
conseller, la intenció d’executar fins al darrer euro d’MRR hi
és;, si de vegades no ho aconseguim, no és per voluntat, sinó
que és per impossibilitat o per la rigidesa del ministeri a l’hora
d’enviar els recursos, cosa que crec que ha estat un error
gravíssim, gravíssim, del Pla de Recuperació, Transformació i
Resiliència, la falta de confiança del Govern central en les
administracions territorials, les administracions regionals. I
això crec que ho pagaran molt car, crec que ho pagarem molt
car.

Crec que tenien capacitat totes les comunitats autònomes,
amb independència del partit polític que governàs, d’executar
amb molta més autonomia de com executam els MRR, la
rigidesa ens durà molts problemes.

Gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Vicepresident. Acabat el debat, vull agrair la
presència del Sr. Vicepresident, el Sr. Antoni Costa, i de tot el
seu equip, moltes gràcies per les explicacions i per tota la
informació oferida.

I no havent-hi més assumptes a tractar, s'aixeca la sessió.
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